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Latvijas Zinātnes padomes, Latvijas Zinātņu akadēmijas un Latvijas Zinātnieku savienības laikraksts

LZA goda doktori
10. novembrī LZA Senāts apstiprināja nodaļu lēmumu pieš-

kirt Latvijas Zinātņu akadēmijas goda doktora (Dr.h.c.) grādu 
vēsturniekam Dr.hist. Kārlim Kangerim un datorzinātņu dok-
toram (Dr. sc. comp.) Mārim Vītiņam.

Dr. hist. KĀRLIS KANGERIS
Kārlis Kangeris dzimis Augustdorfā, Vācijā. Izglītību ieguvis 

Minsteres latviešu ģimnāzijā. 1983. gadā Stokholmas univer-
sitātes Vēstures institūtā ieguvis filozofijas kandidāta grādu. 
2002. gadā Latvijas Universitātē aizstāvējis doktora disertāci-
ju “Latvija un tās iedzīvotāji vācu okupācijas varā” un ieguvis 
Dr.hist. zinātnisko grādu.

Kopš 2008. gada Kārlis Kangeris ir pētnieks LU Latvijas vēs-
tures institūtā. Līdz 2015. gada 1. novembrim publicējis 94 zi-
nātniskus rakstus, ir 4 grāmatu līdzautors, kā arī darbojies vairā-
kos starptautiskos un nacionālos zinātniskos projektos, galve-
nokārt par tēmām, kas attiecas uz Otrā pasaules kara vēstures 
jautājumiem, pētot 20. gs. totalitāros režīmus, to darbību un 
sekas, kolaboracionismu. Kārļa Kangera pētījumi balstīti arhīvu 
studijās, tajā skaitā Hūvera institūta arhīvā, citos ASV arhīvos.

Kārlis Kangeris ir uzņemts ārvalstu zinātniskās organizācijās 
un biedrībās – Zviedrijas vēsturnieku savienibā (Svenska His-
toriska Fōreningen), Baltijas vēstures komisijā Vācijā (Baltische 
Historische Kommision in Deutschland). Vēl pirms pārcelšanās 
uz dzīvi Latvijā, 1993. gadā K. Kangeris tika ievēlēts par Latvijas 
vēstures institūta korespondētājlocekli.

Kārlis Kangeris darbojies vairākās zinātnieku komisijās – Lat-
vijas vēsturnieku komisijā (kopš 13. 11. 1998), komisijā “PSRS 
totalitārā okupācijas režīma upuru skaita un masu kapu vietu 
noteikšanai, informācijas par represijām un masveida deportā-
cijām apkopošanai un Latvijas valstij un tās iedzīvotājiem no-
darīto zaudējumu aprēķināšanai” (kopš 10. 11. 2013), ir Latvijas 
Okupācijas muzeja biedrības Vēstures un zinātnes komisijas lo-
ceklis (kopš 08.2007) un “Speciālās starpdisciplinārās komisijas 
par bijušās Valsts drošības komisijas dokumentu saglabāšanu, 
izmatošanu un personu sadarbības fakta ar VDK konststēšanu” 
priekšsēdētājs (kopš 05.08 2014).

Kārlis Kangeris par savu pētniecības objektu izvēlējies sa-
režģītas, sabiedriski nozīmīgas, bet tajā pat laikā jūtīgas tēmas. 
Viņa pētījumi vienmēr bijuši objektīvi, arhīvu studijās balstīti 
un zinātniski pamatoti, kas ļāvis viņam kļūt par starptautiski at-
zītu vēsturnieku. Augstu vērtējama viņa sabiedriskā aktivitāte, 
nevairīšanās iesaistīties dažādu komisiju darbā un projektos. 

LU profesors Dr.sc.comp. MĀRIS VĪTIŅŠ
Māra Vītiņa pētījumi un izstrādes datorsistēmu program-

matūras jomā ir ieguldījums e-pakalpojumu izveidē; pētījumi 
un izstrādes datorikas satura un datorbāzētas mācīšanās jomā 
ir ieguldījums Latvijas sabiedrības datorpratības vairošanā; 
akadēmiskais darbs datorzinātņu studiju programmās ir ie-
guldījums informācijas un komunikācijas tehnoloģijas nozares 
jauno speciālistu sagatavošanā. Profesora pienesums e-pakal-
pojumu izveidē, sabiedrības datorpratības vairošanā un jauno 
speciālistu sagatavošanā ir ieguldījums informācijas sabiedrī-
bas veidošanā Latvijā.

Māris Vītiņš ir piederīgs Latvijas Universitātei kopš 1966. 
gada – matemātikas students (1966 – 1971), vēlāk pētnieks un 
docētājs, pašlaik profesors Datorikas fakultātē un Datorikas fa-
kultātes Informātikas mūžizglītības katedras vadītājs.

Profesora pētījumi lielu datu apstrādes sistēmu program-
matūras izstrādes jomā, tostarp programmatūras izstrādes au-
tomatizācijas jautājumi, kā arī datorikas satura un datorbāzētas 
mācīšanās jomā ir izpildīti Latvijas Zinātnes padomes (LZP) un 
citu projektu ietvaros.

Profesors ir vairāk nekā 70 publikāciju autors vai līdzautors, 
tajā skaitā trīs mācību grāmatu līdzautors.

Profesors ir LZP eksperts.
Māris Vītiņš ir RTU informātikas tehnoloģijas apakšnozares 

“E-studiju tehnoloģijas un pārvaldība” promocijas padomes 
loceklis.

Profesors ir aktīvs akadēmiskajā darbā, docē studiju kursus 
un vada noslēguma darbus gan datorzinātņu bakalaura, gan 
datorzinātņu maģistra studiju programmā. Profesors ir izveido-
jis un vadījis Dabaszinātņu un informācijas tehnoloģijas skolo-
tāja profesionālo bakalaura studiju programmu.

Īpaši atzīmējams ir:
• ieguldījums pētniecības, studiju un iformācijas un komu-

nikācijas tehnoloģijas nozares satuvināšanā un sadarbības vei-
cināšanā;

• Eiropas datorprasmes sertifikāta (ECDL) programmas ie-
viešana Latvijā;

• Latvijas skolēnu informātikas olimpiāžu organizēšana un 
Latvijas informātiķu valstsvienības gatavošana un vadīšana 
pasaules informātikas olimpiādēs. Par izciliem Latvijas skolēnu 
rezultātiem pasaules informātikas olimpiādēs profesors ir devi-
ņas reizes apbalvots ar LR Ministru kabineta Goda diplomu un 
saņēmis Ata Kronvalda prēmiju.

Māris Vītiņš ir Triju Zvaigžņu ordeņa kavaieris. 

21. oktobrī ar CFI vadošas pētnieces Dr.phys. Līgas Grīnber-
gas ziņojumu “Par pētījumiem ūdeņraža uzglabāšanā un 
iegūšanā” sākās nodaļas locekļu iepazīstināšana ar jaunajiem 
LZA locekļu kandidātiem. Labus vārdus par Līgas pētījumiem un 
darbību zinātnes popularizēšanā Latvijā teica akad. Andris Štern-
bergs, akad. Andrejs Siliņš un akad. Andris Krūmiņš. Ārzemju 
locekļa kandidatūru Tarmo Soomeri raksturoja LZA prezidents 
Ojārs Spārītis un akad. Andrejs Siliņš. Tarmo Soomere ir Igauni-
jas Zinātņu akadēmijas prezidents, Tallinas Tehniskās universitā-
tes Kibernētikas institūta Viļņu inženierijas laboratorijas vadītājs, 
Academia Europaea loceklis un Baltijas Asamblejas balvas zināt-
nē laureāts. Šo balvu viņš saņēma par izciliem sasniegumiem jū-
ras zinātnē, sadarbībā ar Latvijas un Lietuvas zinātniekiem. Akad. 
Juris Purāns un akad. Andris Šternbergs raksturoja otrā ārzemju 
locekļa, izcila itāļu fiziķa Antonio Blankoni kandidatūru un viņa 
sadarbību ar LU CFI. Antonio Blankoni ir Romas Starptautiskā 
materiālzinātnes Centra direktors, Romas Sapienza Universitātes 
profesors, Eiropas Zinātņu akadēmijas īstenais loceklis un LU CFI 
Starptautiskās konsultatīvās Padomes loceklis.

Sakarā ar FTZN nolikuma apspriešanu FTZN priekšsēdētājs 
akad. Juris Jansons informēja, ka ir saņemti daži priekšlikumi no-
likuma projekta uzlabošanai un ierosināja priekšlikumu apstrādā-
šanai izveidot darba grupu. Nodaļas locekļi vienbalsīgi nolēma 
izveidot darba grupu J.Ekmaņa, A Krūmiņa un A Siliņa sastāvā.

28. oktobrī FTZN sēdes dalībnieki iepazinās ar īsteno locek-
ļu kandidātiem. LZA kor.loc., Dr.sc.ing. Andrejs Krasņikovs  re-
ferātā “Kompozītie materiāli būvniecībā. Mehānika, tehno-
loģijas un modelēšana. “ atspoguļoja savas sasniegumus šajā 
virzienā. Šķiedru betons, starptautiski saukts par fibrobetonu, 
ir kompozītmateriāls, kurš sastāv no betona matricas ar tajā 
disperģētām īsām šķiedrām. Pēdējo gadu sasniegumi betonu 
tehnoloģijas un jaunu betonu ievešanā būvniecības apritē no-
sprauž jaunus mērķus betonu mehānikas izpētē. Referātā bija 
iekļauti veiktie pētījumi, kuri skar galvenās šķiedru betonu teh-
noloģiju problēmas: mikromehāniku, šķiedru sadalījuma izpēti 
konstrukcijās, plaisu veidošanos modelēšanu un protams pro-
fesora pedagoģisku darbību RTU. LZA kor.loc. Dr.phys. Mārtiņš 
Rutkis referātā “Starpmolekulārā mijiedarbība –manus pē-
tījumus vienojošais fenomens” aprakstīja pētījuma tematiku 
un lietotās metodes. Sadarbībā ar RTU ķīmiķiem viņam izdevies 
radīt un izpētīt vairāk nekā 50 oriģinālas struktūras molekulāros 
materiālus – jauna veida organiskos stiklus, kuri veido dzidras 
plānas kārtiņas. 2013. gadā LZA šos pētījumus atzīmēja kā “Lat-
vijas zinātnes nozīmīgākais sasniegums praktiskajos lietoju-
mos”. Slēgtā balsošanā FTZN izteica savu atbalstu visiem LZA 
locekļu kandidātiem un piešķīra LZA goda doktora grādu Mā-
rim Vītiņam. 28.oktobri tika apstiprināts arī FTZN nolikums.

4. novembrī AS “Latvenergo” telpā notika Latvijas Zinātņu 
akadēmijas un AS “Latvenergo” Gada balvu ekspertu komisijas 
sēde. 

11.novembrī LZA goda doktors Jānis Jansons sakarā ar 
ANO pasludināto “Gaismas gadu” nolasīja referātu “Optisko 
fotonu skaitīšana un tās lietojums vēsturiskā skatījumā.” 
Fotonu skaitīšanas metodika ir samērā komplicēta, jo optis-
kā starojuma atsevišķa fotona enerģija ir ļoti maza – ar kārtu  
10–19J. Lai tādu enerģijas porciju atsijātu no elektriskajiem trokš-
ņiem fotouztvērējā un saistītajās elektriskajās ierīcēs, kā arī lai 
daudzkārtīgi pastiprinātu līdz līmenim, kāds ir nepieciešams 
ciparu elektroniskajām ierīcēm, vajadzīgas labas priekšzināša-
nas un pieredze. Šī iemesla dēļ fotonu skaitīšanas metodika vēl 
praktiski nav izgājusi no pētnieciskajām laboratorijām kā stan-
dartmetode, ko var plaši un nekļūdīgi lietot jebkurš nespeciā-
lists vāju optisko starojumu mērīšanai. Prezentācijā tika īsumā 
apskatīta autora daudzu gadu ilgā pieredze fotonu skaitīšanas 
metodikas attīstīšanā un tās lietošanā vāju un ātri mainīgu op-
tiskā starojuma plūsmu mērīšanā.

Vidzemes Augstskolas profesors Egils Ginters nolasīja refe-
rātu “Politikas lēmumu imitāciju modelēšana – Eiropas Ko-
misijas iniciēto zinātniskas pētniecības ietvara programmu 
projektu pieredze”. Tautsaimniecības politikas plānošanā bie-
ži tiek pieņemti intuitīvi un kļūdaini lēmumi. Analītiska mode-
lēšana ir apgrūtināta, jo to ietekmē liels stohastisku būtisko fak-
toru skaits. Tādēļ aktuāls ir imitāciju modelēšanas pielietojums, 
nodrošinot nozares speciālistiem interaktīvas un nepastarpi-
nātas piekļuves iespējas politikas plānošanas lēmumu seku 
prognozēšanas un analīzes rīkiem. Eiropas Komisija FP7 ietvara 
programmas ietvaros tika iniciējusi vairākus projektus, kas ir 
saistīti ar politikas modelēšanu. Viens no šādiem projektiem 
ir FP7-ICT-2011-7 IP projekts FUPOL (2011-2015) “Future Policy 
Modelling”, kura galvenais uzdevums ir jaunas pieejas politikas 
modelēšanā izstrāde, piedāvājot politikas veidotājiem gan se-
mantiskas analīzes, gan imitācijas modelēšanas rīku kopu, tas 
dod iespēju, pārbaudīt iespējamos risinājumus, kas saistīti ar 
atpūtas vides teritorijas pieļaujamās noslodzes plānošanu, ve-
losipēdu maršrutu izstrādi lielajās pilsētās un biznesa attīstības 
plānošanu ierobežotu ražošanas resursu apstākļos. Savukārt 
FP7-ICT -2009-5 IP projekta CHOReOS (2010-2014) “Large Scale 
Choreographies for the Future Internet” īstenošanas gaitā izstrā-
dātā metodika, kas balstās uz sistēmu dinamikas imitācijas mo-
delēšanas lietojumu, atļauj novērtēt piedāvāto tehnoloģisko 
risinājumu ilgtspēju.

Referāts izraisīja lielu interesi un diskusiju. Nodaļas locekli 
ierosināja vēlreiz izdiskutēt problēmu plašākā akadēmijas vidē.

S.Negrejeva

LZA Fizikas un tehnisko zinātņu nodaļā

Ķīmijas, bioloģijas un medicīnas zinātņu nodaļā
13. novembrī notika Ķīmijas .bioloģijas un medicīnas zināt-

ņu nodaļas atklāta sēde, kurā ļoti interesentu priekšlasījumu 
“Filozofiskas pārdomas par šodienas internās medicīnas izpratnes 
maiņu jeb ārsta personīgā un profesionālā attīstība” sniedza LZA 
akadēmiķis profesors Aivars Lejnieks un LZA korespondētājlo-

cekle profesore Sandra Lejniece. Sekojošajā saistošajā diskusijā 
piedalījās akadēmiķe Maija Dambrova, akadēmiķis Elmārs 
Grēns, LZA korespondētājloceklis Henriks Zenkevičs, LZA goda 
doktors Agnis Štifts. 

B.Ā.

Tiekas ministres un prezidenti

16. novembrī Latvijas Zinātņu akadēmijā tikās bijušās izglītības un zinātnes ministres Ina Druviete un Tatjana Koķe , Zi-
nātņu akadēmijas eksprezidenti Tālis Millers (1994 – 1998), Jānis Stradiņš (1998 – 2004), Juris Ekmanis (2004 – 2012), paš-
reiz valdošais prezidents Ojārs Spārītis (2012 -  ) un bijušais Saeimas Izglītības, kultūras un zinātnes komisijas priekšsēdē-
tājs, tagad – Latvijas Zinātnes padomes priekšsēdētājs Andrejs Siliņš, lai izvērtētu katrs savu devumu zinātnes politikas 
veidošanā, kā arī izteiktu nākotnes prognozes              A.Edžiņas foto
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zinātnieku apvienība (LJZA) kā savu misiju ir izvirzījusi zinātnes 
vides attīstīšanu un atjaunošanu, kvalitatīvu jauno speciālistu 
iesaisti un zinātnes popularizēšanu jauniešiem, motivējot viņus 
saistīt savu nākotni ar pētniecību.

Pirms kāda laika Latvijas Zinātņu akadēmijas prezidents 
prof. Ojārs Spārītis vērsās pie LJZA ar lielisku ideju – rīkot valsts 
mēroga pasākumu, kurā pieredzes bagāti zinātnieki un dažādu 
nozaru eksperti, kuru ikdienas darbs saistīts ar zinātni, stāstītu 
par saviem sasniegumiem un izaicinātu jauniešus uzstādīt sev 
ambiciozus mērķus, studēt un apsvērt karjeras iespējas zināt-
nē.

Pateicoties Borisa un Ināras Teterevu fonda atbalstam, šī ide-
ja 22.oktobrī materializējās. Latvijas Universitātes (LU) rektora 
prof. Indriķa Muižnieka un Latvijas Zinātņu akadēmijas prezi-
denta prof. Ojāra Spārīša atklātajā pasākumā LU Dabaszinātņu 
akadēmiskajā centrā piedalījās gandrīz trīs simti jauniešu klā-
tienē, bet vairāk nekā četri simti vēroja pasākuma tiešraidi pie 
saviem datoriem. 

Zinātnieku paneli vadīja komunikācijas zinātnes doktors, 
LJZA konsultatīvās padomes biedrs Mārtiņš Kaprāns. Bioloģijas 
doktore Anda Hūna, kas šogad saņēma “L’Oréal” stipendiju sie-
vietēm zinātnē, klātesošos aizveda ceļojumā šūnu pasaulē. Tad 
doktors Ronalds Zemribo, kurš savulaik saņēma Latvijas Zināt-
ņu akadēmijas balvu par 2011. gada nozīmīgāko atklājumu Lat-

vijas zinātnē, sniedza atbildi uz jautājumu,vai organiskā sintēze 
ir zinātne vai māksla? Pēc šīm nopietnajām tēmām Guntis Ku-
ļikovskis, Rīgas Tehniskās universitātes Robotikas kluba dibinā-
tājs un Mega Sumo robotu radītājs aizrāva klausītājus ar stāstu 
par robotiem, kas 2014. gadā uzvarēja robotu finālsacensībās 
Japānā. Arī roboti piedalījās forumā un saņēma jauniešu nevil-
totu interesi. Ceturtais paneļa dalībnieks bija mākslas vēstur-
nieks, Latvijas Mākslas akadēmijas profesors Ojārs Spārītis, kas 
stāstīja jauniešiem par mākslas vēsturi. Fotogrāfijās izskatot 
konkrētus piemērus, tapa skaidrs, cik savstarpēji papildinošas 
ir dažādas zinātņu nozares un kā atklājumi vienā nozarē paver 
jaunas iespējas citā. Piemēram, atklājumi par cilvēka fizioloģiju 
sekmē precīzāku cilvēka ķermeņa atainojumu mākslā. Foruma 
dalībnieki varēja arī uzdot jautājumus par sev interesējošām 
lietām gan tieši no zāles, gan izmantojot mikroblogošanas viet-
ni Twitter.

Kad bija beidzies zinātnieku panelis, sanākušajiem jaunie-
šiem tika dota iespēja sadalīties darba grupās, lai pamatīgāk ie-
pazītu to zinātnes nozari, kas viņus ir ieinteresējusi. Uzņēmuma 
“Latvijas Mobilais telefons” prezidents, doktors Juris Binde stās-
tīja par informācijas un komunikācijas tehnoloģiju iespējām 
zinātnisko pētījumu un inovāciju jomā. Vidzemes Augstsko-
las Zināšanu un tehnoloģiju centra direktors, doktors Kaspars 
Osis iepazīstināja ar ceļu no izgudrojuma līdz gatavajam pro-

duktam. Vidzemes Augstskolas rektors, doktors Gatis Krūmiņš 
meklēja atbildi uz jautājumu, vai, pētot vēsturi, var modelēt arī 
nākotni, apspēlējot dažādus iespējamos scenārijus (piemēram, 
kā būtu, ja nebūtu sabrukusi PSRS). Rīgas Ekonomikas augst-
skolas asociētais profesors, doktors Roberts Ķīlis stāstīja, ko un 
kāpēc pēta antropoloģija un kam tas vajadzīgs. LU Fizikas un 
matemātikas fakultātes asociētais profesors, doktors Vjačeslavs 
Kaščejevs atbildēja uz jautājumiem par kvantu fiziku, aizraujot 
un iedvesmojot jauniešus. 

Pasākuma laikā jaunieši izmantoja savas iemaņas un pras-
mes moderno tehnoloģiju lietošanā, ne tikai diskutējot Twitter 
vietnē un sociālajos tīklos, bet arī izveidojot video par zinātnes 
aktualitātēm, kas šobrīd ir apskatāms vietnē Facebook: www.
facebook.com/jaunozinatne. Gan pasākuma laikā, gan arī pēc 
tā tika saņemtas neskaitāmas pozitīvas atsauksmes, kā arī bieži 
tika uzdots jautājums, kad būs iespējams apmeklēt nākamo To-
pošo zinātnieku forumu vai līdzīgu pasākumu, kas popularizē 
zinātni . 

Pasākuma laikā jauniešiem bija iespēja arī piedalīties nelielos 
konkursos un iegūt balvas. Tomēr visvērtīgākās balvas tika vi-
siem: pirmkārt, iedvesma, otrkārt daudz vielas pārdomām pirms 
rudens brīvlaika un treškārt – atziņa, ka zinātnei ir nākotne. 

Pasākums notika Borisa un Ināras Teterevu fonda atbalstītā 
projekta “Zinātnes popularizēšana jauniešiem 2015” ietvaros.

Jānis Liepiņš, Mārtiņš Kaprāns
Katru gadu notiek stīvēšanās par un ap valsts finansējumu 

zinātnei. Par zināmu tradīciju jau ir kļuvuši dažādu ierēdņu, par-
tiju pārstāvju un deputātu solījumi palielināt budžeta finansē-
jumu zinātnei kaut kad nākotnē. Šajos solīšanas rituālos bieži 
ieskanas jautājums, vai Latvijas zinātnieki darījuši pietiekoši 
daudz, lai lēmumpieņēmēji un arī plašāka sabiedrība saprastu 
Latvijas zinātnieku darba specifiku un prastu novērtēt mūsu zi-
nātnieku sasniegumus. Šis raksts ir mēģinājums sniegt ieskatu 
Latvijā pieejamajos instrumentos, kurus var vai varētu izmantot 
paši zinātnieki, lai informētu par saviem pētījumiem to sabied-
rības daļu, kas dzīvo ārpus universitāšu un institūtu sienām. 

Pagājušajā gadā DNB banka veica kārtējo socioloģisko ap-
tauju sērijā “Latvijas barometrs”. Kā atsevišķa sadaļa šajā aptau-
jā tika ietverti jautājumi par zinātni Latvijā. Ar nejaušas izlases 
metodi tika izvēlēts un aptaujāts 1001 respondents dažādās 
Latvijas vietās. Aptauja tika veikta, apmeklējot respondentus 
mājās. No aptaujas rezultātiem iespējams secināt vienu – sa-
biedrība par aktualitātēm Latvijas zinātnē zina ļoti maz. 70 un 
vairāk procentu aptaujāto nevar nosaukt nevienu mūsdienu 
Latvijas zinātnieku, kā arī mūsdienu (kopš neatkarības atjauno-
šanas 1991. gadā) zinātnes sasniegumu.

Aptaujā noskaidrojās arī tas, ka vairāk nekā puse (54 %) res-
pondentu uzskata, ka Latvijas zinātne ir konkurētspējīga dažās 
nozarēs. Savukārt atbildot uz jautājumu “Kas Latvijas zinātnei 
būtu nepieciešams pirmkārt?”, 69 % no aptaujātajiem atzīmēja 
variantu “Lielāks finansējums pētījumiem” (DNB Latvijas Baro-
metrs 73., 2014., http://ej.uz/DNB73). Domājams, ka šie novēro-
jumi tik tiešām atspoguļo “vidējā latvieša” (kas savukārt nozīmē 
arī vidējā ierēdņa, vidējā Saeimas deputāta un partijas pārstāv-
ja) viedokli par Latvijas zinātni. Rezumējot aptaujas rezultātus 
vienā teikumā, sabiedrības viedoklis par zinātni varētu būt: 

“Mēs nezinām, ar ko Latvijā nodarbojas zinātnieki, bet nojau-
šam, ka daži no viņiem ir labi un viņiem vajag naudu.” 

Ekspertu komentāros par DNB Latvijas Barometra aptaujas 
rezultātiem tieši zemais zinātnes popularizēšanas līmenis mi-
nēts kā viens no galvenajiem iemesliem iedzīvotāju sliktajai 
informētībai par zinātnes aktualitātēm. Mēs pieļaujam , ka slik-
tā informētība par aktualitātēm nozarē savukārt varētu būt ie-
mesls tam, kādēļ politikas veidotājiem, lēmumu pieņēmējiem 
un arī lielai daļai sabiedrības ir tik vienaldzīga attieksme pret zi-
nātni . Ierobežota informācija par to, ko zinātnieki dara, var ilg-
termiņā kultivēt virspusējus priekšstatus par zinātni kā valstiski 
ne īpaši nozīmīgu un perspektīvu, tāpēc ne obligāti atbalstāmu 
nozari. Minētās socioloģiskās aptaujas rezultāti liecina par to, 
ka šāda situācija ir visai tuvu vai pat jau ir iestājusies.

Viens no zinātnieka profesijas darba pienākumiem ir infor-
mēt sabiedrību par zinātnes sasniegumiem un pētījumu rezul-
tātiem. Tas ir definēts Zinātniskās darbības likuma 6. panta 2. 
un 3. punktā:

“2) informēt sabiedrību par savu zinātnisko pētījumu rezultā-
tiem, kā arī savas kompetences ietvaros sniegt konsultācijas un 
eksperta atzinumus;

3) popularizēt zinātnes sasniegumus un atziņas, sniegt atzi-
numus par moderno tehnoloģiju un organizatorisko paņēmienu 
izmantošanas iespējām Latvijas tautas labklājības un valsts saim-
nieciskās konkurētspējas attīstībai”.

Neskatoties uz likumā noteikto pienākumu popularizēt zi-
nātni, to dara salīdzinoši neliels zinātnieku skaits. Aktīvo zināt-
nieku skaits Latvijā nav liels, bet to speciālistu skaits, kas būtu 
gatavi stāstīt par zinātni citiem, ir apmēram astoņas reizes ma-
zāks. Piemēram, Latvijas Universitātē ir vairāk nekā 1000 zināt-
nisko darbinieku, bet cilvēku, kuri kā eksperti ir gatavi runāt ar 
masu medijiem, ir ap 150. 

Zinātnieki nojauš, ka zinātnes popularizēšana ir svarīgs lī-

dzeklis zinātnes publiskā tēla veidošanā, taču vēl aizvien zināt-
nieku vidū vērojami vairāki aizspriedumi, kas kavē aktīvāk po-
pularizēt savus pētījumus. Detalizēti šie “argumenti” apskatīti 
Andas Ādamsones-Fiskovičas 2012. gadā aizstāvētajā doktora 
darbā “Zinātnes un sabiedrības attiecības Latvijā: komunikatī-
vās prakses un diskursi”. Šeit atzīmēsim dažus no autores se-
cinājumiem. Zinātnieku vidū sastopams plašs viedokļu spektrs 
par šo jautājumu – no visnotaļ pozitīva: “Kurš gan cits var kva-
litatīvi runāt par zinātni, ja ne pats zinātnieks?” līdz negatīvam: 
“Kāpēc stāstīt par zinātni cilvēkiem, kuri ikdienā par to neinte-
resējas un, iespējams, nemaz nav spējīgi saprast ziņojumus par 
sasniegumiem tajā vai citā zinātnes nozarē?”. 

Interesanti, ka viens no argumentiem, kas sastopams zināt-
nieku vidū un kas tos attur no zinātnes aktīvas popularizēša-
nas, ir pieņēmums, ka zinātnieks var zaudēt uzticamību citu 
zinātnieku vidū, ja viņš sāks skaidrot zinātni nespeciālistiem 
(Ādamsone-Fiskoviča, 2012, 182. – 184. lpp). Šāds arguments 
ir raksturīgs ne tikai Latvijas zinātniekiem – tāds ir konstatēts 
arī ārzemēs veiktos pētījumos par zinātnes popularizēšanu. 
Piemēram, Lielbritānijas Karaliskās biedrības veiktajā pētījumā 
noskaidrots, ka apmēram 25 % zinātnieku nav gatavi vai pat 
baidās stāstīt par zinātni plašākai publikai, lai nezaudētu savu 
reputāciju kolēģu acīs (Factors Affecting Science Communica-
tion: A Survey of Scientists and Engineers, Royal society, 2006). 
Paralēli šim argumentam pastāv arī viedoklis, ka lielākā daļa 
zinātnieku ir tik ļoti aizņemti ar savām idejām, ka kaut ko pa-
skaidrot nespeciālistiem par savu pētījumu nemaz nav spējīgi. 
Šķiet, ka Latvijas zinātnes sabiedrība līdz šim nav centusies at-
balstīt pētniekus, kuri popularizē zinātni – šie cilvēki drīzāk tiek 
uzlūkoti kā savādnieki. Tas, ka liela daļa zinātnieku nespēj vai 
atturas stāstīt par saviem pētījumiem nespeciālistiem saprota-
mā veidā, noteikti nenāk par labu zinātnes publiskajam tēlam. 

Latvijas zinātnieki 
motivē jauniešus 

pētniecībai
Ieva Krūmiņa

Nav noslēpums, ka mūsu valsts pilnvērtīgai attīstībai esošais 
zinātnieku skaits nav pietiekams. Pašreizējā Latvijas zinātnes 
elite ir cienījamos gados un arvien aktuālāks kļūst jautājums 
par paaudžu nomaiņu zinātnē; par jauniešu iesaisti augstāka-
jā izglītībā, zinātnē un tās politikas veidošanā. Latvijas Jauno 
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Atkarībā no finansējuma avota, zinātniskajos projektos tiek 
vai arī netiek uzlikts par pienākumu popularizēt savus sasnie-
gumus plašākai sabiedrībai. Mūsuprāt, publiskās naudas pie-
šķīruma faktam vien vajadzētu būt pietiekamam iemeslam, lai 
informētu sabiedrību par zinātnes sasniegumiem, kas paveikti 
par šo naudu. Šis aspekts ir īpaši svarīgs, ja pētījuma tiešs pie-
lietojums (jauna produkta vai pakalpojuma veidā) nav tūlītējs 
un acīmredzams. 

Viens no bieži piesauktiem argumentiem, ar ko tiek attais-
nota nevēlēšanās popularizēt zinātni, ir laika trūkums. Un laiks, 
protams, ir nauda, bet par zinātnes popularizēšanai atlicināto 
laiku neviens nemaksā. Šeit gan jāatzīmē, ka ES struktūrfondu 
finansētajos projektos bieži ir prasība veikt noteiktus zinātnes 
popularizēšanas pasākumus (tādus kā preses relīze, informācija 
mājaslapā, seminārs utml.). Iespējams, ja projekta iesniegšanas 
brīdī ieplāno konkrētus komunikācijas pasākumus, tos varētu 
pat apmaksāt no projekta līdzekļiem. 

Interesanti, ka līdz šim Latvijas Zinātnes padomes (LZP) 
grantu saņēmējiem nav bijis pienākums informēt sabiedrību 
par paveiktajiem pētījumiem. Tas noteikti nav nācis par labu 
ne pašiem zinātniekiem, ne sabiedrībai – tajā skaitā arī politi-
kas veidotājiem un lēmumu pieņēmējiem. Sabiedrība neuz-
zina, kas notiek par budžeta naudu, savukārt zinātnieku vidū 
nenotiek komunikācija par sasniegtajiem rezultātiem. Šogad 
oktobrī pirmo reizi norisinājās LZP rīkotais forums “Latvijas 
zinātne – kā sasniegt izcilību” jeb LZP grantu atskaites konfe-
rence. Pasākumā varēja gūt priekšstatu par pētījumiem, kas 
tiek īstenoti par Latvijas budžeta līdzekļiem. Forums bija at-
vērts plašam interesentu lokam. Tajā varēja noklausīties kat-
ras nozares pārstāvju ziņojumus par paveikto, kā arī apskatīt 
visu projektu rezultātus stendu formā. Šādiem pasākumiem, 
kur tiktu atrādīti konkursos iegūto pētījumu projektu rezultā-
ti ,būtu jākļūst regulāriem (ikgadējiem vai vismaz reizi divos 
gados). Šajos pasākumos būtu pēc iespējas jāveicina dažā-
du nozaru un pieredzes zinātnieku savstarpējā komunikācija 
– piemēram, visu pētījumu autori varētu stāstīt par saviem 
pētījumu rezultātiem stendu ziņojumu sesijās. Savstarpējā 
komunikācija un rezultātu apspriešana ir svarīga gan piere-

dzējušiem zinātniekiem (lai iegūtu citu nozares kolēģu vēr-
tējumu un apspriestu sadarbības iespējas), gan vēl jo vairāk 
jaunajiem zinātniekiem (lai uzzinātu, kādas ir pieejamās me-
todes nozarē, labākie argumentācijas paraugi, jaunākie pē-
tījumi utt.). Vēl viens iemesls, kāpēc nepieciešama regulāra 
pētījumu un atklājumu popularizēšana plašākai sabiedrībai 
– tā var būt arī iespēja piesaistīt uzņēmēju interesi saviem 
pētījumiem. 

Taču ārpus LZP grantu atskaites konferencēm pastāv arī 
vairākas citas publiski daudz redzamākas platformas, ko zināt-
nieki var izmantot, lai stāstītu par saviem pētījumiem: Zinātnes 
kafejnīcas, zinātnes festivāli, zinātnes komunikācijas centri, in-
tervijas un komentāri plašsaziņas līdzekļos (piemēram, radio 
raidījumi LR1 “Zināmais nezināmajā” un Radio NABA “Zinātnes 
vārdā”, publikācijas “Latvijas Avīzē” un “Dienā” u.c), publiskās 
lekcijas, raksti un komentāri internetā. Turklāt praktiski visiem 
zinātniskajiem institūtiem ir savas mājaslapas internetā. Parasti 
šīs mājaslapas tiešām atspoguļo institūta aktualitātes, panāku-
mus un pētījumu virzienus plašākai publikai saprotamā veidā, 
tomēr atsevišķos gadījumos mājaslapas nav labu laiku atjau-
notas vai vispār nedarbojas. (Tas noteikti nepalīdz sabiedrībai 
uzzināt par zinātniskajā institūcijā notiekošo.)

Interesants un iespaidīgs zinātnes popularizēšanas piemērs 
ir demonstrācijas un eksperimenti. Latvijā darbojas vairāki aktī-
vi ķīmijas un fizikas eksperimentu demonstrētāji – skat., piemē-
ram, kimiko.lv un laboratorium.lv

Atsevišķs zinātnes popularizēšanas veids ir mākslinieku 
sadarbības projekti ar zinātniekiem. Spilgts piemērs Latvijā ir 
Jauno mediju kultūras centrs “RIXC”, kas rīko jauno mediju festi-
vālus un izstādes, kur tehnoloģijām un zinātnei ir svarīga loma. 
Jauno mediju mākslinieki bieži iesaista projektos zinātniekus, 
lai kopīgi radītu mākslas darbus. Katru šādas sadarbības pro-
jektu var uzlūkot kā – zinātnes komunikācijas artefaktu. Daži 
zinātnieku un mākslinieku sadarbības projektu piemēri: Gints 
Gabrāns, “Asinsgaisma” (veikts sadarbībā ar Latvijas Universi-
tātes Cietvielu fizikas, kā arī Atomspektroskopijas institūtiem); 
“FOOD” (sadarbībā ar LU Mikrobioloģijas un Biotehnoloģijas 
institūtu); “Fotosintēzes kapsula” (sadarbībā ar LU Bioloģijas fa-
kultāti); Voldemārs Johansons, “Biotricity” (sadarbībā ar LU CFI); 
“Attractors” (sadarbībā ar LU Bioloģijas fakultāti). 

Svarīgs zinātnes popularizēšanas virziens ir darbs ar skolēnu 
auditoriju. LJZA jau otro gadu ar Ināras un Borisa Teterevu fon-
da atbalstu īsteno projektu, kurā skolēni ir galvenā mērķgrupa. 
Šajā projektā 2014. gadā notika desmitiem izbraukumu uz visu 
novadu skolām, kur ar vidusskolēniem tikās dažādu nozaru 
jaunie zinātnieki. 2015. gadā ar fonda atbalstu tika organizēts 
Topošo zinātnieku forums, kurā pulcējās vairāki simti vidussko-
lēnu no visas Latvijas. Vēl viens publisko lekciju piemērs skolās 
ir “L`ORÉAL” organizētais lekciju cikls “Sieviete zinātnē – profe-
sija, aicinājums un izaicinājumi”. Šī pasākuma ietvaros Latvijas 
stipendiju “Sievietēm zinātnē” saņēmējas dodas uz Latvijas sko-
lām un stāsta par savu pieredzi zinātnē. 

Šī gada LZP konferencē “Latvijas zinātne – kā sasniegt iz-
cilību” vairākkārt izskanēja doma, ka ceļā no idejas līdz ko-
merciālam produktam ir nepieciešamas divas lietas: laiks un 
finansējuma nepārtrauktība. Dažādos ziņojumos tika minēts, 
ka nepieciešams nepārtraukts zinātnes atbalsts vismaz 10–15 
gadu garumā, lai fundamentālās zinātnes koka zaros ienāktos 
komerciāli pielietojami augļi. Iespējams, ka arī zinātnes popula-
rizēšanas jomā nepieciešams ilgāks laika posms, lai ieguldījumi 
un pūliņi atmaksātos. 

Pašreiz sabiedrība ir slikti informēta par aktualitātēm zi-
nātnē. Vienlaikus, Latvijā darbojas dažādas zinātnes popula-
rizēšanas platformas, kuras zinātnieki paši var izmantot, lai 
stāstītu par saviem pētījumiem. Ticam, ka zinātniekiem vairāk 
uzstājoties plašākai publikai, izmantojot jau esošās iespējas 
un meklējot jaunas, ilgtermiņā, varētu būtiski uzlabot sabied-
rības izpratni par norisēm zinātnē. Taču galvenais: zinātniekiem 
nevajadzētu aizmirst, ka zinātnes popularizēšana ietilpst viņu 
darba tiešajos pienākumos un no tās kvalitātes nākotnē var būt 
atkarīgs sabiedrības viedoklis par zinātni un, iespējams, arī par 
tās finansējumu.

Izmantotie materiāli
Latvijas barometrs 73., 2014, DNB
Anda Ādamsone -Fiskoviča (2012) Zinātnes un sabiedrības 

attiecības Latvijā: komunikatīvās prakses un diskursi. Disertāci-
ja. Rīga: Zinātne, 252 lpp.

Factors Affecting Science Communication: A Survey of Scien-
tists and Engineers (2006), Londona, Royal Society. 

Jaunie zinātnieki pārdod zinātni Lēdurgā
Agnese Stunda-Zujeva

Šovasar jau sesto gadu Latvijas Jauno zinātnieku apvienība 
(LJZA) rīkoja nometni jaunajiem zinātniekiem. Nometnes vad-
motīvs ir dot iespēju satikties dažādu nozaru jaunajiem zināt-
niekiem (doktoriem, doktorantiem un arī aktīviem maģistran-
tiem), apzināt savas spējas un iespējas, pilnveidot savu izpratni 
par kvalitatīvu zinātni un iedvesmoties jauniem darbiem, sme-
ļoties ierosmi no pieredzējušiem un atzītiem pētniekiem Lat-
vijā.

Šī gada nometnes tēma bija “Pārdod zinātni!”. Nosaukums 
ar nolūku izvēlēts tikpat divdomīgs kā pati zinātnes pastāvē-
šana Latvijā. It kā vajag kaut ko pārdot, bet nav skaidrs – vai 
tā ir ūtrupe vai laba darba vērtīgie augļi? Kas pārdod zinātni 
un kā tā nokļūst līdz klientam? Vai tas, ka to pērk, nozīmē, ka 
ir pieprasījums un jēga strādāt? Un vai tad, ja kaut ko nepērk, 
tas ir nekam nederīgs? Es uzskatu , ka nometne ieviesa nelielu 
skaidrību un deva pārdomu vērtas idejas par to, kā zinātniekam 
atrast savu “nišu” tirgū.

Pasākuma centrālā daļa bija paneļdiskusija Lēdurgas 
Kultūras namā. Ar savu klātbūtni mūs pagodināja izglītības 
un zinātnes ministre Mārīte Seile. Ministre dalījās savos vēro-
jumos par to, kāpēc tik daudzi jaunieši netiek līdz zinātnei un 
pat augstākajai izglītībai. Tam ir vajadzīga spēja sapņot un uz-
drīkstēties. Bērni vēl sapņo un iztēlojas sevi dažādās profesijās, 
bet daudzi vidusskolnieki vairs nesapņo un nemeklē tālāk par 
ikdienā sastopamo. Ar idejām un naudu vien uz priekšu netikt, 
nepieciešama arī pašpārliecinātība un drosme savas ieceres 
realizēt. Zinātne nav lokāla, tai ir jābūt vērtībai visas pasau-
les kontekstā. Zinātniekiem nav tikai jāstrādā ar komercpa-
sūtījumiem, izpildot citu dotos uzdevumus, bet ir jāredz soli 
tālāk un jānāk ar saviem priekšlikumiem. Patīkami bija dzir-
dēt komplimentu no pašas ministres, ka Izglītības un zinātnes 
ministrijas (IZM) sadarbība ar LJZA ir viens no veiksmīgajiem 
sadarbības piemēriem.

Paneļdiskusijas viesi bija IZM  Augstākās izglītības un zināt-
nes departamenta vadītāja Ph.D. Agrita Kiopa un IZM Struk-
tūrfondu un starptautisko finanšu instrumentu departamenta 
direktores vietniece Santa Šmīdlere; uzņēmējus pārstāvēja SIA 
“Conelum” līdzīpašnieks Antons Adamovičs un Vides risinājumu 
institūta vadītāja Inese Suija-Markova; piedalījās arī   Latvijas 
Universitātes Sociālo zinātņu fakultātes asociētais profesors, 
Kognitīvo zinātņu un semantikas centra direktors Dr.Phil. Jur-
ģis Šķilters, kurš nesen saņēma Imanta Ziedoņa fonda “Viegli” 
apbalvojumu “Taureņu uzbrukums”. Diskusiju moderēja Latvi-
jas Radio žurnāliste, raidījuma “Zināmais nezināmajā” vadītāja 
Sandra Kropa.

Dažas domas no paneļdiskusijas “Pārdod zinātni!”:
• Zinātnieks viens pats reti kad apvieno sevī visas tās per-

sonības un intelektuālās īpašības, kas nepieciešamas produkta 
izgudrošanai, attīstīšanai un virzīšanai tirgū. Ar uzņēmējdarbī-
bas organizatorisko un tirgus pusi jānodarbojas uzņēmējiem. 
Prakse rāda, ka labāk veicas tiem, kam ir komanda. 

• Starp zinātnisko ideju un uzņēmumu varētu būt komer-
cializācijas centri, kuri darbotos kā vidutāji komandas izveido-
šanā un popularizētu veiksmes stāstus. Šobrīd universitātes 
neizmanto savu kapacitāti pilnībā – piemēram, neliekot eko-
nomikas un biznesa studentiem risināt reālus uzdevumus, lai 
viņi jau studiju laikā maksimāli iepazītu un izmantotu dažādu 
fakultāšu daudzveidīgās kompetences. Jāsaprot, ka inovācijas 
ceļš no idejas līdz īstenošanai ir dārgs un grūts, pat ja ideja jau 

ir relatīvi nobriedusi. 
• Strādājot komandā, nav jātērē laiks, lai attīstītu savas vā-

jās puses, bet jākoncentrējas uz saviem talantiem. Attīstīts 
talants ir iespēja tikt tālāk, iztērējot mazāk laika un enerģijas, 
nevis cīnīties ar saviem trūkumiem, lai sakostiem zobiem sa-
sniegtu viduvējības līmeni. Sasniegumi savukārt rada pozitīvas 
emocijas un vēlmi darboties tālāk.

• Ir jāspēj uzņemties atbildību par savu izvēli – atrast ak-
tuālu tēmu atbilstoši savām interesēm. Ir pietiekami daudz 
gadījumu, kad tiek pētīti neperspektīvi jautājumi, kas nekur 
neved. Jo ilgāk tos pēta, jo vairāk žēl iztērētā laika un ir grūtāk 
pamest attiecīgo tēmu. Protams, ka var pētīt to, ko ļoti gribas, 
bet tad nevajag vainot citus, ka hobiju neapmaksā. Pieejot sa-
vām spējām un talantiem radoši, ir lielākas iespējas darīt to, kas 
patīk un par ko arī maksā. Katrai zinātņu nozarei var ar lielāku 
vai mazāku piepūli atrast lietišķo pusi. Protams, ne visam var 
uzreiz identificēt konkrētu klientu, iespējams, ka potenciālais 
klienets ir plašāka sabiedrības daļa. Piestrādājot pie tā, lai zi-
nātnieka ideju saprastu plašāka sabiedrības daļa, atbalstu gūt 
uzņēmējdarbībā ir vieglāk.

• Vai zinātniekiem ir nākotne Latvijā? Zinātniekiem vaja-
dzētu būt tai sabiedrības daļai, kam atrast darbu nav grūti, jo tā 
ir labi izglītota un profesionāla. Ik pa laikam mainīt darbu un, 
iespējams, arī nozari reizēm ir noderīgi arī zinātniekiem. 

Par pēcdoktorantūru un zinātnisko grupu grantiem
IZM atbildīgo pārstāvju A. Kiopas un S. Šmīdleres ziņojums 

par jauno grantu noteikumu izstrādes progresu pārliecināja, 
ka demokrātija ir laba (jo tas nozīmē, ka dažādi viedokļi – t.sk. 
LJZA izteiktie – tiek ņemti vērā), bet lēna (jo, kamēr atrod kom-
promisus un tos iestrādā normatīvajos aktos, paiet daudz lai-
ka). Jāatzīst, ka grantu noteikumi būs salīdzinoši moderni un 
salāgoti ar Eiropas praksi. Projektu zinātnisko izvērtēšanu veiks 
starptautiskie eksperti, un arī atskaišu rakstīšana nebūs pro-
jektu izpildītāju galvenā nodarbe. Viens no pēcdoktorantūras 
grantu mērķiem būs karjeras izaugsme, tāpēc vadošo pētnieku 
amatu ieņēmējiem piemērotāki būtu zinātnisko grupu granti. 
Pēcdoktorantūras grantus varētu saņemt apmēram 430 projek-
ti. Ņemot vērā 2015. gada beigu finansējuma pārrāvumu zināt-
nē, pēcdoktorantūras grantu pirmajā uzsaukumā tiks novirzīta 
lielākā finansu daļa. Jaunie zinātnieki tiek aicināti rūpīgi izvēlē-
ties savu tēmu, grupu un darba devēju, jo šī ir lieliska iespēja 
uzsākt jaunu posmu savā zinātniskajā dzīvē.

Pieredzes stāsti par pētniecību ārzemēs
Kā zināms, daudzi projekti prasa starptautisku sadarbību, arī 

topošajos Pēcdoktorantūras grantos būs punkts par pētniecību 
ārzemēs. Tāpēc aicinājām LJZA biedrus un nometnes dalībnie-
kus padalīties ar savu pieredzi ārzemēs.

Jāsaka, ka vairākus mēnešus ilga pieredze ārzemēs bija ti-
kai nedaudziem dalībniekiem, savukārt no tiem, kam tāda bija, 
dažiem tā bija jau vairākkārtīga. Tātad pirmais secinājums – 
grūti ir tikai iesākt. Cerams, ka izstāstītā pieredze noderēs par 
uzmundrinājumu pārējiem, jo kopumā radās iespaids, ka vies-
studentu vai ekspertu uzņemšanas sistēma ārzemju augstsko-
lās un zinātniskajos institūtos ir labi atstrādāta un, ierodoties 
kādā valstī pirmo reizi, sadzīves formalitātes nokārtot nav grūti. 
Kā dalībnieki pasmējās, lielākās grūtības zinātnieks sagādā sev 
pats, pieļaujot kļūdas, kādas var gadīties arī Latvijā – kaut ko 
sajaukt, aizgulēties utml. Veidi, kā nolūkot vietu un atrast finan-
sējumu, lai tur nokļūtu, ir visdažādākie. Kaut vai izsūtot vairāk 

nekā 100 e-pastus, līdz beidzot tiek saņemta pozitīva atbilde.
Vakara izzinošā daļa piedāvāja iespēju “satikt” leģendāro 

un ļoti moderno šķidro slāpekli. Izrādās, ka arī jaunie zinātnie-
ki ir piesardzīgi pret nepazīstamo. Tomēr viņi ātri iedvesmojas 
viens no otra un dažiem standarta uzdevumiem spēj attīstīt 
papildus versijas. Gaisa spēja izplesties un sarauties temperatū-
ras ietekmē, lai arī jau skolā dzirdēta, tomēr praksē skatīta dau-
dziem lika sajūsmā noelsties vai apcerēt skolā garām palaisto.

Pie ugunskura, klētī, sporta laukumā un pirtī, kā parasti, 
risinājās neformālā daļa brīvā stilā ar iespēju sapazīties vēl ne-
pazīstamajiem un uzzināt,kā pa šo gadu gājis pazīstamajiem. 
Tomēr šis gads atšķīrās ar LJZA desmitgades jubilejas cienīgu 
foto-fono šovu “Zilzibeņu rībējiens”, ko kā pārsteigumu bija sa-
rūpējis Pērkontēvs. Pērkona grandi stereo izpildījumā no vienas 
debesu pamales līdz otrai ar tikpat plašiem zibeņu lokiem bija, 
iespējams, iespaidīgais desmitgades svinību uzvedums. Ar ne-
lielu novēlošanos ieradās arī lietus savā dāsnākajā izpildījumā, 
kam izdevās pārspēt meteorologu kvotas un normas jau dažās 
minūtēs. No rīta secinājām, ka telšu inženierijas sasniegumi ir 
atzīstami – tikai viena telts no pārdesmit bija izmirkusi un likusi 
tās iemītniekiem rītu sagaidīt klētiņā.

Svētdienas rīta seminārā uzzinājām vairāk par pieredzi un 
pētījumiem Vācijā Fraunhofera institūtā un lietišķo pētījumu 
organizēšanu lielā institūtā. Otrajā semināra daļā Dr. hist. Gatis 
Krūmiņš stāstīja par nesenās vēstures pētījumiem Padomju Sa-
vienības finanšu jautājumos. Gaidīsim Latvijas 100 gadu jubile-
ju, kad šis un citi nesenās vēstures pētījumi tiks izdoti grāmatā. 
“Reklāmas rullītis” bija tiešām intriģējošs un radīja sajūtu, ka 
vēsture, iespējams, ir viena no pārsteigumu pilnākajām zinātņu 
nozarēm. Veicot pētījumu, nekad nevar zināt, kurā vietā atklā-
sies unikālas vēstures liecības, turklāt bieži vien šīs liecības ir 
saglabājušās līdz mūsdienām, tikai pateicoties nejaušībām.

Pateicības
Pievienojamies Krimuldas novada domes pārstāvim, kas 

pauda prieku par ilgstošo sadarbību un lepnumu par saviem 
novadniekiem, kas dzīvē tālu tikuši, piesaucot gan Garlību Mer-
ķeli, gan Vidzemes augstskolas rektoru Dr. hist. Gati Krūmiņu 
un viņa kundzi Ievu Krūmiņu, kuri nodrošina nometnes norisi 
Lēdurgā jau sesto gadu.

Paldies paneļdiskusijas dalībniekiem un pārējiem runātā-
jiem par atsaucību un dalību! Paldies Lēdurgas pagasta un 
Krimuldas novada vadībai, Lēdurgas kultūras namam par pla-
šajām telpām un viesmīlīgajai jauno zinātnieku Krūmiņu ģime-
nei no “Jaunurčiem” par neformālo saviesību un telšu pilsētiņas 
vietu pie romantiskā dīķa!

Un, protams, liels paldies LJZA aktīvākajiem biedriem, kas 
brīvprātīgi plānoja, organizēja un vadīja šo pasākumu: Agnesei, 
Sandijai, Zanei, Ievai, Janai, Gitai un Egilam, kā arī pārējiem, kas 
iesaistījās dažādos mazos, bet svarīgos darbiņos.

Uzziņai
LJZA Vasaras nometne norisinājās no 7. līdz 9. augustam Lē-

durgā. Nometnes dalībnieki varēja apmeklēt gan visu nometni, 
gan piedalīties tikai paneļdiskusijā Lēdurgas Kultūras namā 8. 
augustā. Ja vēlies apmeklēt nometni nākamgad un nepalaist ga-
rām citus interesantus LJZA rīkotos pasākumus, kļūsti par Latvi-
jas Jauno zinātnieku apvienības biedru vai seko līdzi jaunumiem 
www.ljza.lv vai LJZA Facebook lapā. Jaunais zinātnieks mūsu iz-
pratnē ir gan doktorants, gan maģistrants, kas aktīvi darbojas 
zinātnē, gan arī doktors vēl 10 gadus pēc grāda iegūšanas.
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Aizstāvēšana
2015. gada 27. novembrī plkst. 10.00 Latvijas Universitātes Da-

baszinātņu akadēmiskajā centrā Jelgavas ielā 1, 320a. auditorijā, 
notiks Latvijas Universitātes promocijas padomes ģeoloģijā atklātā 
sēde, kurā promocijas darbu doktora zinātniskā grāda iegūšanai 
ģeoloģijā aizstāvēs 

LĪGA ZARIŅA.
Temats: “Krama rīki kā liecības par prasmju un zināšanu at-

tīstību paleolītā”.
Recenzenti: asoc. prof., Dr. geogr. Laimdota Kalniņa, Latvijas Uni-

versitāte; Dr. hist. Valdis Bērziņš, Latvijas Universitātes Latvijas vēstu-
res institūts; Dr. geol. Ilze Vircava, Tartu Universitāte, Igaunija.

Ar promocijas darbu var iepazīties LU bibliotēkā, Raiņa bulvārī 4, 
LU Dabaszinātņu bibliotēkā, Jelgavas ielā 1 un internetā LU portālā.

***
2015. gada 3. decembrī, plkst.16.00 Latvijas Universitātes Ķīmijas 

fakultātē, Jelgavas ielā 1, 334. telpā, LU Ķīmijas zinātņu nozares pro-
mocijas padomes atklātā sēdē

ANDREJS KRASIKOVS
aizstāvēs promocijas darbu: “mPGES-1 inhibitoru sintēze un 

doksaprama sintēzes metožu izstrāde” ķīmijas doktora zinātniskā 
grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr. habil. chem. Andris Zicmanis; Dr. chem. Ērika Biz-
dēna; Dr. habil. chem. Grigorijs Veinbergs. 

Ar promocijas darbu var iepazīties Latvijas Universitātes bibliotē-
kā, Raiņa bulvārī 19. 

***
2015. gada 4. decembrī plkst. 10.00 Latvijas Universitātes (LU) So-

cioloģijas, politikas zinātnes un komunikācijas zinātnes promocijas 
padomes atklātā sēdē LU Sociālo zinātņu fakultātē Rīgā, Lomonoso-
va ielā 1A, 210. auditorijā, promocijas darbu doktora zinātniskā grā-
da komunikācijas zinātnē iegūšanai aizstāvēs

LAURA ARDAVA
par tēmu “Latvijas Trešās atmodas sociālās atmiņas un kome-

morācijas diskurss medijos (1988–2014)”.
Recenzenti: prof., Dr.phil. Ainārs Dimants (Biznesa augstskola “Tu-

rība”); prof., Dr.philol. Viesturs Zanders (Latvijas Universitāte); emeri-
tus profesors, PhD Andrejs Plakans (Iowa State University), ASV).

Ar promocijas darbu iespējams iepazīties LU Bibliotēkā Raiņa bul-
vārī (Rīgā, Raiņa bulvārī 19) vai LU Sociālo zinātņu fakultātes mājasla-
pā http://www.szf.lu.lv/petnieciba/promocijas–darbi/.

***
2015. gada 4. decembrī plkst. 14.00 Latvijas Universitātes (LU) So-

cioloģijas, politikas zinātnes un komunikācijas zinātnes promocijas 
padomes atklātā sēdē LU Sociālo zinātņu fakultātē Rīgā, Lomonoso-
va ielā 1A, 210. auditorijā, promocijas darbu doktora zinātniskā grā-
da komunikācijas zinātnē iegūšanai aizstāvēs

DIDZIS BĒRZIŅŠ
par tēmu “Sociālās atmiņas komunikācija un ētika: holokaus-

ta diskursi Latvijā (1945-2014)”.
Recenzenti: prof., Dr.phil. Ainārs Dimants (Biznesa augstskola “Tu-

rība”); prof., Dr.hist. Aivars Stranga (Latvijas Universitāte); asoc. prof., 
PhD Daina Eglīte (Daina Stukuls Eglitis) (Džordža Vašingtona Univer-
sitāte (George Washington University), ASV).

Ar promocijas darbu iespējams iepazīties LU Bibliotēkā Raiņa bul-
vārī (Rīgā, Raiņa bulvārī 19) vai LU Sociālo zinātņu fakultātes mājasla-
pā http://www.szf.lu.lv/petnieciba/promocijas–darbi/.

***
2015. gada 10.decembrī plkst. 12.00 Rīgas Pedagoģijas un izglītī-

bas vadības akadēmijā Rīgā, Imantas 7. līnijā 1, 100. auditorijā notiks 
RPIVA Pedagoģijas promocijas padomes atklātā sēde, kurā 

RENĒ PĀŠS (Rene Paasch)
aizstāvēs promocijas darbu ,,Pedagoģiski mentālo metožu sis-

tēma sieviešu svara samazināšanas procesā” pedagoģijas dokto-
ra zinātniskā grāda iegūšanai sporta pedagoģijas apakšnozarē.

Darba recenzenti: profesore Dr. habil. paed. Ausma Špona (Rīgas 
Pedagoģijas un izglītības vadības akadēmija); asociētā profesore Dr. 
paed. Žermēna Vazne (Latvijas Sporta pedagoģijas akadēmija); do-
cents Dr. paed. Sergejs Čapulis (Daugavpils Universitāte).

Ar promocijas darbu var iepazīties Rīgas Pedagoģijas un izglītības 
vadības akadēmijas bibliotēkā, Rīgā, Imantas 7.līnija 1, kā arī elektro-
niski RPIVA mājaslapā www.rpiva.lv.

***
2015. gada 11. decembrī, plkst. 10.00 Latvijas Lauksaimniecī-

bas universitātē Lauksaimniecības zinātņu nozares Laukkopības 

apakšnozares promocijas padomes atklātā sēdē Jelgavā, Lielā ielā 2, 
123. auditorijā 

LIENA POIŠA
aizstāvēs promocijas darbu “Sējas kaņepju un miežabrāļa pro-

duktivitātes un kvalitātes rādītāju izvērtējums cietā biokurinā-
mā ieguvei” lauksaimniecības doktora zinātniskā grāda iegūšanai.

Recenzenti: Zinta Gaile, Dr. agr., Latvijas Lauksaimniecības uni-
versitātes profesore; Skaidrīte Būmane, Dr. agr., SIA “Latvijas Augu 
aizsardzības pētniecības centra” vadošā pētniece; Aivars Kaķītis, Dr. 
sc. ing., Latvijas Lauksaimniecības universitātes profesors.

Ar promocijas darbu var iepazīties LLU Fundamentālajā bibliotē-
kā, Lielā ielā 2, Jelgavā un http://llufb.llu.lv/promoc_darbi.html

***
2015. gada 11. decembrī plkst. 15.00 LU Fizikas un matemātikas 

fakultātē, Zeļļu ielā 25, 233. auditorijā, LU Fizikas zinātnes nozares 
specializētās promocijas padomes atklātā sēdē 

INGA SAKNĪTE 
aizstāvēs promocijas darbu “Ādas bilirubīna, hemoglobīna un 

ūdens optiska neinvazīva noteikšana un kartēšana” fizikas dok-
tora zinātniskā grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr.habil.phys., Ivars Lācis, LU; Dr. habil.phys. Māris Kni-
te (RTU); Dr. med. Kristīne Azarjana (RSU).

Ar promocijas darbu var iepazīties LU Zinātniskajā bibliotēkā un 
LU Fizikas un matemātikas fakultātē F210.telpā. 

***
2015. gada 11. decembrī plkst. 16.00 Latvijas Kultūras akadēmijā 

Ludzas ielā 24, Rīgā, notiks Latvijas Kultūras akadēmijas Promocijas 
padomes atklātā sēde, kurā 

ASTRA SPALVĒNA
aizstāvēs promocijas darbu “Ēdiena adaptāciju zīmju sistēmās 

kultūrkontekstuālā analīze” mākslas zinātņu doktora grāda iegū-
šanai.

Recenzenti: Dr. art. Rūta Muktupāvela; Dr. habil. art. Janīna Kursī-
te-Pakule; Dr. phil. Skaidrīte Lasmane. 

Ar promocijas darbu var iepazīties Latvijas Kultūras akadēmijas 
bibliotēkā Ludzas ielā 24, Rīgā.

***
2015. gada 15. decembrī plkst. 14.30 LU Humanitāro zinātņu fa-

kultātē Rīgā, Visvalža ielā 4a 402. telpā notiks Valodniecības zinātņu 
nozares promocijas padomes sēde, kurā

JEĻENA GRIDINA
aizstāvēs promocijas darbu “Līdzības princips kā franču un 

itāļu valodas leksikas paralēlas apguves paņēmiens” filoloģijas 
doktora grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr. habil. philol. I. Jansone; Dr. philol. J. Vladimirska; Dr. 
philol. D. P. Spita.

Ar promocijas darbu var iepazīties LU bibliotēkā Raiņa bulvārī 
19.

***
2015.gada 15.decembrī plkst. 15.00 Latvijas Universitātes Dator-

zinātnes nozares promocijas padomes atklātā sēdē, LU Matemātikas 
un informātikas institūta 413. telpā, Raiņa bulvārī 29

MĀRCIS PINNIS
aizstāvēs promocijas darbu “Terminoloģijas integrācija statis-

tiskajā mašīntulkošanā” datorzinātņu doktora (Dr.sc.comp.) zināt-
niskā grāda iegūšanai. 

Recenzenti: prof. Dr.sc.comp. G.Bārzdiņš (LU); Dr. M.Fishel (Tartu 
universitāte, Igaunija); prof. Dr. A.Gelbukh (Nacionālais politehniskais 
institūts, Mehiko, Meksika).

Ar promocijas darbu var iepazīties LU Raiņa bulvāra bibliotēkā 
(Raiņa bulv. 19, 2.stāvs, 203.telpa).

***
2015. gada 15. decembrī plkst. 16.00 LU Humanitāro zinātņu fa-

kultātē Rīgā, Visvalža ielā 4a 402. telpā notiks Valodniecības zinātņu 
nozares promocijas padomes sēde, kurā

SOLVITA POŠEIKO
aizstāvēs promocijas darbu “Valodas un to funkcionalitāte pil-

sētu publiskajā telpā: Baltijas valstu lingvistiskā ainava” filoloģi-
jas doktora grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr. habil. philol. I. Druviete; Dr. habil. philol. Z.Ikere; Dr. 
habil. philol. O. Bušs.

Ar promocijas darbu var iepazīties LU bibliotēkā Raiņa bulvārī 
19.

***
2015.gada 16.decembrī plkst.15.00 Rīgas Stradiņa universitātes 

(RSU) Medicīnas promocijas padomes atklātā sēdē Rīgā, Dzirciema 
ielā 16, Hipokrāta auditorijā

INESE SVIESTIŅA
aizstāvēs promocijas darbu “Antibakteriālo līdzekļu patēriņa 

salīdzinoša analīze bērniem stacionārā biežāko ķirurģisko slimī-
bu gadījumos”.

Oficiālie recenzenti: docente Dace Bandere (RSU); profesors Uga 
Dumpis (Latvijas Universitāte); profesore Rolanda Valinteliene (Lietu-
vas higiēnas institūts, Lietuva).

Ar promocijas darbu varēs iepazīties RSU bibliotēkā, RSU mājas-
lapā www.rsu.lv.

***
2015. gada 17. decembrī plkst. 14:00 RTU Āzenes ielā 12 k.1, 212 

telpā notiks ”RTU – P14” Promociju padomes atklātā sēde, kurā pro-
mocijas darbu inženierzinātņu doktora zinātniskā grāda iegūšanai 
elektrotehnikas nozarē aizstāvēs 

JULIJA MAKSIMKINA
par tēmu “Lieljaudas asinhrono dzinēju dinamisko režīmu 

pētīšana, ievērojot virsmas efektu”.
Recenzenti: vadošais pētnieks, Dr. habil. sc. ing. V.Pugačevs (FEI, 

Latvija); profesors, Dr. sc. ing. A.Gasparjans (LJA, Latvija); profesors, 
Dr.sc.ing. A.Smiļgevičus (VGTU, Lietuva). 

Ar promocijas darbu var iepazīties RTU mājaslapā http://www.
rtu.lv un RTU Zinātniskajā bibliotēkā, Ķīpsalas ielā 10.

***
2015. gada 18. decembrī pl.14.00 Latvijas Mākslas akadēmijas 

promocijas padomes atklātā sēdē Rīgā, Kalpaka bulvārī 13
BAIBA VANAGA

doktora zinātniskā grāda mākslas zinātnē iegūšanai aizstāvēs 
promocijas darbu “Sievietes mākslinieces Latvijā laikā no 19.gs.
vidus līdz 1915. gadam”.

Recenzenti: profesore Vita Zelče (Dr.hist.), Latvijas Universitāte; 
pētniece Eva Eglāja-Kristsone (Dr. phil.), LU Literatūras, folkloras un 
mākslas institūts; pētniece Kristiāna Ābele (Dr.art.), Mākslas vēstures 
institūts.

Ar promocijas darbu iespējams iepazīties LMA bibliotēkā (Rīgā, 
Kalpaka bulv. 13), LMA mājaslapā lma.lv.

***
2015. gada 22.decembrī plkst.15:00 Transporta un sakaru institū-

ta (TSI) promocijas padomes Transporta un satiksmes zinātnes noza-
res Telemātikas un loģistikas apakšnozarē atklātā sēdē TSI konferen-
ču zālē (130.aud.) Rīgā, Lomonosova ielā 1,

SERGEJS KAMENčENKO
aizstāvēs promocijas darbu “Intelektuālo transporta sistēmu 

informācijas drošības līmeņa paaugstināšana modernizējot in-
formācijas aizsardzības kriptogrāfiskas metodes datu pārraides 
kanālos” inženierzinātņu doktora zinātniskā grāda iegūšanai trans-
porta un satiksmes nozarē.

Recenzenti: Dr.habil.sc.ing. Igors Kabaškins (Latvija, TSI, profe-
sors), Ph.D. Jaroslaw Sugier (Polija, Wroclaw University of Technology, 
assistant professor), Dr.sc.comp. Mihails Broitmans (Latvija, Elektroni-
kas un Datorzinātņu Institūts, vadošais pētnieks, tīkla pētniecības un 
attīstības laboratorijas vadītājs).

Ar promocijas darbu var iepazīties TSI mājaslapā http://www.tsi.
lv un TSI zinātniskajā bibliotēkā Lomonosova ielā 1.

***
2015. gada 22. decembrī plkst. 16.30 LU Humanitāro zinātņu fa-

kultātes (Visvalža ielā 4a, Rīgā) 402. auditorijā notiks LU Literatūrzi-
nātnes, folkloristikas un mākslas zinātnes nozares promocijas pado-
mes atklātā sēde, kurā disertāciju filoloģijas doktora grāda iegūšanai 
aizstāvēs

MARIJA SEMJONOVA
Temats: “Autobiogrāfiskuma žanriskās formas Latvijas un So-

mijas sieviešu prozā 20. gadsimtā”.
Recenzenti: Dr. philol. Ausma Cimdiņa (Latvijas Universitāte); 

Dr.philol. Sandra Meškova (Daugavpils Universitāte); Dr. philol. Eva 
Eglāja-Kristsone (LU LFMI).

Ar promocijas darbu var iepazīties LU Daudznozaru bibliotēkā un 
LU Humanitāro zinātņu fakultātes 304. telpā.

***
Jāzepa Vītola Latvijas Mūzikas akadēmijas Promocijas padome 

2015. gada 22. oktobrī atklātā sēdē piešķīra doktora zinātnisko grādu 
mākslas zinātnes apakšnozarē muzikoloģija ZANEI PRĒDELEI. Bal-
sošanas rezultāti: par – 5, pret – nav, nederīgi biļeteni – 1.

***
LU Ķīmijas zinātņu nozares promocijas padome 2015. gada 22. 

oktobra sēdē piešķīra ķīmijas doktora zinātnisko grādu (Dr. chem.) ķī-
mijas nozares analītiskās ķīmijas apakšnozarē GUNTAI KUNAKOVAI. 
Balsošanas rezultāti: par – 7 balsis, pret - nav, nederīgu biļetenu nav. 

IN MEMORIAM

Endels Lippmā
(15.09.1930. – 30.07.2015.)

Endels Lippmā bija LZA ārzemju loceklis kopš 2014. gada
Ir ļoti skumji apzināties, ka nebūs vairāk iespējas iepazīt 

tuvāk šo izcilo fiziķi, politiķi, vienu no Baltijas valstu otrās 
brīvības rosinātājiem.

Pateicoties viņa centieniem, tika publiskoti Hitlera-Staļi-
na pakta izšķirošie dokumenti, kuri pierādīja, ka Baltijas val-
stu aneksija Padomju Savienībā bija nelikumīga, Igaunija, 
Latvija un Lietuva ir neatkarīgas valstis, ES dalībvalstis un 
var lepoties ar savu vēsturi.

E. Lippmā bija izcils zinātnieks un pionieris cietvielu ko-
dolmagnētiskās rezonanses spektroskopijā. Viņš dibinātais 
Igaunijas Nacionālā Ķīmiskās fizikas un biofizikas institūts. 
1999. Endels Lippmā tika nosaukts par vienu no 100 “Liela-
jiem” igauņiem 20.gadsimtā.

Endels Lippmā šķirās no šīs zemes, bet ir dzīvs mūsu sir-
dīs un prātos.

Latvijas Zinātņu akadēmija izsaka visdziļāko līdzjūtību 
Endela Lippmā sievai, dēliem un visiem Igaunijas iedzīvo-
tājiem par šīs lielās personības zaudējumu.

2015. gada 29. oktobrī norisinājās Latvijas Zinātņu akadēmijas 
(LZA) Humanitāro un sociālo zinātņu nodaļas (HSZN) sēde, kuras 
darba kārtībā bija paredzēti trīs jautājumi: Dr. habil. oec. Baiba Rivža 
- VPP EKOSOC LV 1. posmā paveiktā un 2. posma izaicinājumu pub-
liskā izskatīšana; Dr. philol. Māra Grudule - “Kurzemes kultūrvēstures 
izpētes jautājumi 18.gs”; balvu ekspertu komisiju apstiprināšana.

Sēdes iesākumā R. Karnīte aicināja vispirms klātesošos uzklausīt 
LZA īstenā locekļa kandidāti LZA korespondētājlocekli Māru Gruduli, 
sniedzot ziņojumu par savu profesionālo un akadēmisko darbību.

Sēdes ietvaros tika pieņemts atklāti balsot par LZA goda doktora 
nosaukuma piešķiršanu Kārlim Kangerim, kuru šai vakancei izvirzīju-
si Latvijas Universitātes (LU) aģentūra “LU Latvijas vēstures institūts”. 
Klātesošie 30 balsotāji atbalstīja K. Kangera kandidatūru uz LZA goda 
doktora nosaukuma piešķiršanu. 

Sēdes turpinājumā akadēmiķe R. Karnīte aicināja klātesošos uz 
VPP EKOSOC-LV programmas publisku apspriešanu.

LZA īstenā locekle Baiba Rivža klātesošajiem sniedza detalizētu 
ieskatu valsts pētījumu programmas “Tautsaimniecības transformā-
cija, gudra izaugsme, pārvaldība un tiesiskais ietvars valsts un sa-
biedrības ilgtspējīgai attīstībai – jaunas pieejas ilgtspējīgas zināšanu 
sabiedrības veidošanai (EKOSOC-LV)” 1. posmā paveiktajā un iepazīs-
tināja ar programmas 2. posma uzdevumiem. Iesākumā akadēmiķe 
B. Rivža klātesošos iepazīstināja ar VPP EKOSOC-LV praktisko mērķi – 
viedās specializācijas nostādnēm atbilstošas tautsaimniecības trans-
formācijas un attīstības modeļa izstrādi. Programma izveidota, lai 
daudzpusīgos zinātniskos pētījumos radītu zināšanu bāzi par valsts 
un sabiedrības ilgtspējīgas attīstības procesiem un veidotu ilgtspē-

jīgas attīstības stratēģijas un rīcībpolitiku teorētisko pamatojumu. 
Programmā kopumā ir 10 apakšprojekti, kuros iesaistīti 199 dalīb-
nieki no dažādām augstskolām un universitātēm, institūcijām un 
uzņēmumiem. Akadēmiķe uzsvēra, ka līdz šim nozīmīgs ieguldījums 
veikts teorētiskā pamatojuma, kā arī Eiropas un Latvijas likumdoša-
nas izpētē, izveidota sākotnējā bibliogrāfija, izmantotās literatūras 
un avotu saraksts, apkopota svarīgākā zinātniskā literatūra, izveidots 
pētījumu metodoloģiskais ietvars, izveidota starpdisciplināru kvalifi-
cētu pētnieku komanda, aizstāvēti vairāki maģistra un doktora darbi, 
veikta pirmā kvantitatīvās un kvalitatīvās informācijas apkopošana 
(aprēķini, intervijas un ekspertu viedokļi par pētījumu problemāti-
ku), programmas projektu rezultātu izplatīšanai un popularizēšanai 
ir izveidotas atsevišķas projektu mājaslapas Latvijas Zinātņu akadē-
mijas, Latvijas Lauksaimniecības un meža zinātņu akadēmijas, kā arī 
universitāšu un augstskolu interneta vietnēs. 

B. Rivža klātesošos iepazīstināja arī ar katrā apakšprojektā paveik-
tajiem rezultātiem un plānotiem uzdevumiem nākotnei, uzsverot 
ikviena apakšprojekta pētāmās problemātikas nozīmīgumu zinātnes 
attīstībā. Akadēmiķe B. Rivža bija uzrunājusi sēdē piedalīties apakš-
projekta 5.2.1. “Izpētīt Latvijas uzņēmumu konkurētspēju ārējos tir-
gos un sniegt priekšlikumus tās stiprināšanai” vadītāju, Dr.habil.oec., 
Remigiju Poču (Rīgas Tehniskā universitāte) un apakšprojekta 5.2.4. 
“Sabiedrības atjaunošana, samazinot depopulācijas riskus, veicinot 
tautas ataudzi un saiknes ar diasporu sekmīgai Latvijas tautsaimnie-
cības transformācijai” vadītāju, Dr.habil.oec., Juri Krūmiņu (Latvijas 
Universitāte).

LZA HSZN zinātniskās sekretāres p.i. Līva Griņeviča

LZA Humanitāro un sociālo zinātņu nodaļas sēde 2015. gada 29. oktobrī


